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Svar på 10-dages forespørgsel fra Enhedslisten de Rød-Grønne vedr. 

udkast til afrapportering vedr. asbestskandalen på rådhuset 
 

Solveig Munk, Enhedslisten de Rød-Grønne, har den 1. april 2025 frem-

sendt 10-dages forespørgsel til rapportudkast vedrørende gennemgang af 

byggeprojekter på Aarhus Rådhus.  

 

Teknik og Miljøs svar på forespørgslen fremgår nedenfor:  

 

Spørgsmål 1: 

Hvilken ny viden er fremkommet ud fra DMR´s over et år lange undersø-

gelse, som ikke allerede var byrådet i hænde den 20. marts 2024? 

 

Svar: 

Teknik og Miljø kan oplyse, at der er fremkommet yderligere materiale i den 

afsøgning, som er foretaget i perioden. Dansk Miljørådgivning har senest 

den 1. april 2025 modtaget materiale fra Teknik og Miljø.  

 

Teknik og Miljø afventer Dansk Miljørådgivnings endelige rapport på de 15 

projekter, som er udvalgt til undersøgelse, før der kan konkluderes på, om 

den er tale om ny viden.  

 

Spørgsmål 2:  

Såfremt denne gennemgang stadig ikke fremviser det dokumentationsmate-

riale, kan rådmanden så bekræfte, at det er mere sandsynligt at forundersø-

gelser, dokumentation, journalisering, protokoller m.v. ikke er foretaget / ikke 

findes end at de er foretaget /findes?  

 

Svar:  

Teknik og Miljø kan ikke afvise, at håndteringen af asbest har været mangel-

fuld i visse projekter. Det er netop derfor Teknik og Miljø har anmodet Dansk 

Miljørådgivning om at foretage en gennemgang og risikovurdering i forhold til 

håndtering og forekomst af asbest af tidligere udførte renoveringsprojekter 

på rådhuset. 

 

Teknik og Miljø afventer endelig afrapportering fra Dansk Miljørådgivning i 

forhold til at konkludere, at manglede dokumentation er udtryk for, at projek-

terne ikke er håndteret korrekt.  
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Spørgsmål 3:  

Hvilke krav til Århus Kommune som bygherre er det helt præcist at advokat-

firmaet Horten skal vurdere?  

Hvordan er opdraget beskrevet?  

 

Svar:  

Advokatfirmaet Horten er bestilt til følgende i relation til Aarhus Kommune 

som bygherre: 

  

Udarbejdelse af notat om Aarhus Kommunes ejendoms- og arbejdsmiljøret-

lige forpligtelser og ansvar som henholdsvis bygherre og arbejdsgiver i for-

bindelse med renoveringer på Aarhus Rådhus.  

 

Notatet skal omhandle følgende: 

 

• Kommunens forpligtelser og ansvar som bygherre i relation til miljø-
screening inden renoveringen 

• Kommunens forpligtelser og ansvar som bygherre under renoverin-
gens udførelse i relation til entreprenørerne og denne ansatte 

• Kommunens forpligtelser og ansvar i relation til egne ansatte inden 
renoveringens påbegyndelse, hhv. under renoveringens udførelse 

• Kommunens forpligtelser og ansvar i relation til personer, fx bor-
gere og gæster, der i øvrigt færdes på Aarhus Rådhus under reno-
veringen.   

 

Det kan oplyses, at Teknik og Miljø desuden har anmodet Horten om at be-

skrive Teknik og Miljøs aktuelle ansvar overfor henholdsvis:  

• Brugere og gæster på rådhuset gennem tiden 

• Håndværkere som har arbejdet på rådhuset gennem tiden 

• Ansatte, som har arbejdet på rådhuset 

 

Eksempelvis i forhold til rådgivning angående proaktive handlinger.  

 

Spørgsmål 4: 

Skal advokatfirmaet vurdere hvordan Århus Kommune har håndteret og le-

vet op til som lovpligtige rolle som bygherre mht. asbesthåndteringen? 

 

Svar:  

Nej, dette er ikke en del af bestillingen på nuværende tidspunkt.  

 

Spørgsmål 5: 

Hvilke konsekvenser agter rådmanden at drage af den konstaterede man-

gelfulde håndtering? 

 

 

Svar: 
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Der gøres opmærksom på, at der er en ny ledelse i Aarhus Ejendomme, 

som har stor fokus på at sikre, at håndteringen af sundhedsskadelige stoffer 

sker i henhold til de lovgivningsmæssige rammer.  

 

Som Teknisk Udvalg blev orienteret om i maj 2024, er der – i samarbejde 

med 3F – udarbejdet nye retningslinjer for arbejdet med sundhedsskadelige 

stoffer.  

 

Disse er kommunikeret ud i organisationen.  

 

Derudover har ledelsen i Aarhus Ejendomme fokus på at indføre passende  

ledelses- og kvalitetssystemer, herunder krav til arbejdsgange og opbeva-

ring af dokumentation. Dette gælder for alle kommunale bygninger, som nu 

er samlet i Aarhus Ejendomme.  

 

Spørgsmål 6:  

Hvilke ledere i MTM har været ansvarlige for tilrettelægning af og journalise-

ring af asbestsaneringsprojekterne på Rådhuset?  

 

Svar:  

Det er den lokale ledelse, som har haft ansvaret for tilrettelægning og jour-

nalisering i forbindelse med projekter på rådhuset.  

 

Spørgsmål 7: 

I hvilke af projekterne er foreskrevne procedurer undladt?  

I hvilke er de fulgt? 

 

Svar:  

Teknik og Miljø afventer endelig rapport fra Dansk Miljørådgivning før der 

kan svares entydigt på spørgsmålet. Teknik og Miljø vil sikre, at Teknisk Ud-

valg præsenteres for et samlet materiale efter endt afrapportering.  

 

Spørgsmål 8:  

I hvilke af projekterne er journalisering om udførelse af foreskrevne procedu-

rer undladt? 

I hvilke af projekterne er de fulgt? 

 

Svar:  

Der henvises til svar på spørgsmål 7.  

 

Spørgsmål 9: 

Hvorledes er Arbejdstilsynets risikovurderinger og påbud indgået i rapporte-

ringen? 

 

Svar: 

Se svar på spørgsmål 7.  
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Spørgsmål 10: 

Agter rådmanden at iværksætte tjenstlig undersøgelse i anledning af undla-

delse af foreskrevne procedurer? Jf. Arbejdsmiljølovens forskrifter for kom-

munen som bygherre og som arbejdsgiver, hvor man ikke må udsætte folk 

for unødig belastning.  

 

Svar: 

Teknik og Miljø afventer endelig rapport fra Dansk Miljørådgivning. Det be-

mærkes, at de ledere, som historisk har haft ansvaret for renoveringsprojek-

ter på rådhuset, ikke længere er ansvarlige herfor.  Se øvrigt svar på spørgs-

mål 5.  

 

Spørgsmål 11: 

Agter rådmanden at orientere firmaerne der har medvirket i de 414 projek-

ter?  

 

Svar: 

Teknik og Miljø agter at kommunikere bredt til offentligheden og specifikt til 

relevante målgrupper om konklusioner fra gennemgang og risikovurdering af 

projekter på rådhuset, herunder processkridt i forhold til eventuel sundheds-

risiko. 

 

Det kan i den forbindelse oplyses, at der er en hjemmeside under udarbej-

delse der vil tjene til formål at orientere bredt omkring asbesthåndteringen 

på rådhuset. 

 

Spørgsmål 12: 

Agter rådmanden at orientere de ansatte på rådhuset om hvilken eventuel 

sundhedsfare, de har været udsat for grundet den manglende håndtering af 

Asbestsaneringer?  

  

Herunder også om deres ret til at der udarbejdes en asbestprotokol, og at 

kommunen ar ansvarlig for at dette sker hvis der har været tale om evt. ud-

sættelse for asbestfibre.  

 

Svar:  

Se svar på spørgsmål 11. 

 

Med venlig hilsen 

 

Nicolaj Bang  

Rådmand 

/  

Henrik Seiding 

Direktør 


